
3روزنامه اخبار صنعت   سه شنبه 4 آبان 1400     شماره  1760 اقتصاد
چرا صادرات ايران به 100 

ميليارد دلار نرسيد؟
رئيس کميسيون صادرات اتاق بازرگاني 
و  متناقض  بخش نامه هاي  مي گويد  ايران 
در  مهم  عاملي  داخلي،  اشتباه  سياست هاي 
در  ايران  صادراتي  آمار  داشتن  نگه  پايين 

سال هاي گذشته بوده است.
آمريکا  تحريم هاي  تاثير  تحت  چند  هر 
روند رو به رشد صادرات غيرنفتي ايران در سال 
1397 متوقف شد اما با برنامه ريزي هاي صورت 
توانست در سال  1398، ميزان  ايران  گرفته 
صادرات غيرنفتي خود را در عددي بالاتر از 40 

ميليارد دلار حفظ کند.
بار  کرونا،  شيوع  از  پس  و  وجود  اين  با 
هر  شد،  کاهشي  ايران  صادرات  ميزان  ديگر 
چند از ابتداي سال جاري و با کاهش نسبي 
جبران  صادرات  افت  از  بخشي  محدوديت ها، 
توسعه  سازمان  که  شرايطي  در  است.  شده 
بدون  جاري  سال  در  که  کرده  اعلام  تجارت 
محاسبه صادرات کاهش يافته تحت تاثير کرونا، 
افزايش  دلار  ميليارد  پنج  را  صادرات  ميزان 
خواهد داد، همچنان هدف گذاري کلان ايران 
رسيدن به آمار صادراتي 100 ميليارد دلار در 

سال است.
اين در حالي است که در سال هاي گذشته 
نيز بارها رسيدن به هدف گذاري 100 ميليارد 
همچنان  ايران  اما  بود  شده  مطرح  دلاري 
نتوانسته راهي براي رسيدن به اين آمار پيدا 
کند. جمشيد نفر – رئيس کميسيون صادرات 
اتاق بازرگاني ايران – مي گويد بخشي از علت 
بايد در عملکرد داخلي کشور  را  اين موضوع 

جست و جو کرد.
افزود:  مطلب  اين  بيان  با  نفر  جمشيد 
غيرکارشناسي  و  خلق الساعه  بخش نامه هاي 
و بخش نامه هايي که در تدوين و صدور آن ها 
مشورتي با ذي نفعان نمي شود همان تحريم هاي 
داخلي هستند که در حال حاضر به بزرگ ترين 

مانع صادراتي کشور بدل شده اند.
او گفت: از سال 1397 تا امروز به دليل 
ما  مرکزي  بانک  غلط  بخش نامه هاي  صدور 
براي سه رقمي شدن  فرصت استثنايي کشور 
 100 عدد  به  آن  رساندن  و  صادرات  ميزان 

ميليارد دلار را از دست داديم.
اين  از  برخي  به  اشاره  با  نفر 
دستورالعمل هاي مخرب براي بخش صادرات 
تأکيد کرد: اگر از ابتدا مسئله تهاتر حتي تهاتر از 
کشور ثالث را براي برگشت ارز مطرح مي کرديم 
يا اينکه واردات در مقابل صادرات را عملياتي 
اين  تا  امروز وضعيت صادرات ما  کرده بوديم 

اندازه آسيب نديده بود.
او ادامه داد: متأسفانه در سخن بر موضوع 
واردات در مقابل صادرات تأکيد کردند اما در 
کردند  بازار  وارد  ارزان قيمت  ارز  آن قدر  عمل 
که کسي سراغ صادرکننده نرفت. درحالي که 
صادرات  مقابل  در  واردات  شدن  عملياتي 
حل  را  مملکت  مشکلات  همه  مي توانست 
کند. از حدود 37 ميليارد دلار صادرات کشور 
حدود 14,5 ميليارد به کالاي اساسي اختصاص 
داشت که به غلط با نرخ 4200 وارد کشور شد. 
اما اگر تصميم گيران امر صادرات به مشورت ها 
دلار  ميليارد   20 مي توانستند  مي دادند  بها 
مابقي را روي دوش صادرکنندگان بگذارند تا 
خود  نياز  مورد  ارز  تأمين  براي  واردکنندگان 
به آن ها مراجعه کنند. در اين صورت کارشان 
انجام مي شد و بخش بزرگي از تعهدات بانک 
مرکزي رفع مي شد. اين يک بازي برد-برد بود 

که متأسفانه نتوانستيم از آن استفاده کنيم.
نفر افزود: در بسياري موارد دولت مردان 
ما نفت، ميعانات يا گاز صادر کردند و نتوانستند 
پول  اين  اگر  بازگردانند.  کشور  به  را  آن  ارز 
واردکنندگان  اختيار  در  تهاتر  صورت  به  را 
مي گذاشتند مي توانستند به راحتي تحريم ها را 
دور بزنند. اما متأسفانه مرغ براي برخي مديران 
دولتي يک پا دارد و با پافشاري بر روش غلط، 
صادرات و بازرگاني کشور را با مشکلات زياد 

مواجه کردند.

نرخ غيررسمي بازار مرغ را بي 
ثبات مي کند

گوشتي  مرغداران  سراسري  کانون  دبير 
کشور گفت:گفته مي شود قيمت مصوب مرغ 
زنده به صورت غير رسمي افزايش يافته ولي 
اعلام نشده است. يعني مرغداران مي توانند هر 
کيلو مرغ زنده را تا قيمت 19 هزار تومان هم 
بفروشند و تعزيرات نيز آنها را جريمه نخواهد 
کرد. ولي بايد گفت وقتي به صورت غيررسمي 
نرخي تعيين مي شود تنها دستاورد آن ايجاد 
هرج و مرج در بازار است.پرويز فروغي، با بيان 
اينکه وقتي هزينه هاي توليد بالا رود به تبع آن 
قيمت تمام شده توليد هم افزايش مي يابد، 
گفت: دولت بايد بر اساس اين افزايش هزينه ها 
قيمت مصوب مرغ را نيز به صورت رسمي اعلام 
نيوفتاده  اتفاق  اين  هنوز  متاسفانه  ولي  کند 
از  برخي  گذشته  هفته  داد:  ادامه  است.وي 
مرغداران سراسر کشور در اعتراض به افزايش 
مولفه هاي توليد و گراني جوجه يکروزه مقابل 
وزارت جهادکشاورزي گردهم آمدند ولي جواب 
مشخصي دريافت نکردند.دبيرکانون مرغداران 
گوشتي اضافه کرد: گفته مي شود قيمت مصوب 
مرغ زنده به صورت غير رسمي افزايش يافته 
ولي اعلام نشده است. يعني مرغداران مي توانند 
هر کيلو مرغ زنده را تا قيمت 19 هزار تومان 
بفروشند و تعزيرات نيز آنها را جريمه نخواهد 
کرد. ولي بايد گفت وقتي به صورت غيررسمي 
نرخي تعيين مي شود تنها دستاورد آن ايجاد 

هرج و مرج در بازار است.
اعلام  مسئولان  به  گفت:  پايان  در  وي 
اساس  بر  مصوب  نرخ  است  بهتر  کرديم 
هزينه هاي توليد هر چه سريعتر اعلام شود تا 
بازار مرغ به ثبات برسد. از طرفي براي مرغداران 
دقيقا مشخص نيست که بايستي مرغ هايشان 
را با چه قيمتي بفروشند و اين موضوع مي تواند 

به نابساماني بازار مرغ دامن بزند.

وزير اقتصاد: هيچ واحد 
توليدي به بهانه مطالبات 

بانکي تعطيل نشود
وزير اقتصاد طي نامه اي به وزير صمت 
خواستار آن شد که ستاد تسهيل و رفع موانع 
توليد مواردي از واحدهاي توليدي را که به 
دليل مطالبات بانکي تعطيل يا نيمه تعطيل 

شده اند را دنبال کند.
اقتصاد، سيد احسان  به گزارش وزارت 
وزير  به  نامه اي  در  اقتصاد  وزير  خاندوزي 
صمت درخواست کرد تا ستاد تسهيل و رفع 
از واحدهاي توليدي را  موانع توليد مواردي 
نيمه  يا  تعطيل  بانکي  به دليل مطالبات  که 
موانع  رفع  قانون  حسب  را  شده اند  تعطيل 

توليد دنبال کند.
وزير اقتصاد در مکاتبه با فاطمي امين 
است:  آورده  تجارت  و  معدن  صنعت  وزير 
باتوجه به دستورات اکيد مقام معظم رهبري 
لزوم  بر  اخير مبني  )دامت ظله( در سنوات 
مانع  و  ملي  توليد  از  جانبه  همه  حمايت 
زدايي به عنوان تکليف شرعي و قانوني و پيرو 
دستور رياست محترم جمهوري در سفر اخير 
بانکي  اينکه هيچ  بر  اردبيل مبني  به استان 
را  توليدي  نبايد واحدهاي  در سراسر کشور 
تاکيد  ضمن  نمايد،  تعطيل  نيمه  يا  تعطيل 
بر الزام شبکه بانکي به وصول مطالبات بدون 
ورود هرگونه خدشه به روند توليد و اشتغال 
کارگران واحدهاي توليدي، خواهشمند است 
موانع  رفع  و  تسهيل  ستاد  فرماييد  دستور 
وضعيت  آخرين  بر  مستمر  نظارت  با  توليد، 
فعاليت واحدهاي توليدي، در صورت مواجهه 
با مواردي که وصول مطالبات بانکها منجر به 
تعطيلي احتمالي واحد توليدي فعال گرديده 
است، علاوه بر عمل به تکاليف قانوني مندرج 
در مواد 61 و 62 الحاقي به قانون رفع موانع 
توليد رقابت پذير و ارتقاي نظام مالي کشور 
و آيين نامه اجرايي آن، مواردي را که منجر 
به حصول نتيجه نشده است، به معاونت امور 
وزارت  اين  دولتي  شرکتهاي  و  بيمه  بانکي، 
ايران  اسلامي  جمهوري  مرکزي  وبانک 
پيگيري هاي لازم حسب  تا  نمايند  گزارش 

مورد صورت پذيرد.

رييس بنياد مسکن کشور:

اقتصاد روستا بايد بچرخد
اسلامي  انقلاب  مسکن  بنياد  رييس 
جهش  و  رونق  زمينه  اينکه  بيان  با  کشور 
اقتصاد روستا در کشوربايد ايجاد شود گفت: 
که  است  همين  هم  رييس جمهوري  تاکيد 

اقتصاد روستا بچرخد. 
نشست  در  شب  يکشنبه  نيک زاد  اکبر 
شهرستان  روستاهاي  مشکلات  بررسي 
درست  روستا  اقتصاد  اگر  افزود:   سروستان 
شود مردم براي آسفالت کوچه به من و شما 
نيازي ندارند، خودشان آستين بالا مي زنند 

و کوچه و معابر را آسفالت مي کنند. 
اسلامي  انقلاب  مسکن  بنياد  رييس 
کشور در ادامه بر لزوم تامين معيشت براي 
از  برخي  در  افزود:  و  کرد  تاکيد  روستاييان 
مناطق روستايي مشکل زمين کمتر است ، 
توسعه  اجازه  روستا  حاشيه  در  ملي  اراضي 
را مي دهد، در اين مناطق نيازي به رعايت 
هر  براي  مربع  متر   200 سرانه  محدوديت 

واحد مسکوني نيست.
 نيک زاد گفت:اگر زمين موجود است 
و مردم هم متقاضي هستند مي توان اراضي 
مناطق  اين  در  داد،  اختصاص  بيشتري 
محل  در  داد  اجازه  روستاييان  به  مي توان 
باشند،  داشته  معيشت  تامين  خود  زندگي 
خود  خانه  بام  پشت  در  ها  چيني  چطور 
نبايد  ما  روستايي  چرا  کارند،  مي  سبزي 

بتواند در خانه خودش سبزي کاري کند؟
روستاييان  به  نبايد   : داد  ادامه  وي 
روستايي  خانه  سرانه   ، گرفت  سخت  زياد 
در مناطقي که زمين موجود است 500 متر 
مربع يا 700 متر مربع باشد اتفاقي نمي افتد 
فقط بايد مراقب باشيد دلالان به اين مناطق 

راه نيابند و مردم را گرفتار کنند.
گردشگري  توسعه  لزوم  بر  زاد  نيک 
زمينه  در  گفت:  و  کرد  تاکيد  روستايي 
اولويت  با  بايد  گردشگري  هدف  روستاهاي 
اين طرح دنبال شود ، هر منطقه اي که اين 
بايد گردشگري روستايي در  را دارد  قابليت 
در  شهروندان  از  بسياري   ، شود  دنبال  آن 
پردازند  مي  گردشگري  به  تعطيل  روزهاي 
براي  مکاني  بايد  اطراف  روستاهاي  ، همين 
باشد، گردشگري  گردشگري سالم روستايي 
دهد  مي  حرکت  را  روستا  اقتصاد  روستايي 
در  مسکن  کرد.بنياد  غفلت  آن  از  نبايد  و 
زمينه مطالعه و اجراي طرح هاي گردشگري 
روستايي هزينه مي کند و سرمايه مي گذارد.
اسلامي  انقلاب  مسکن  بنياد  رييس 
مهمي  مسايل  جمله  از  کرد:  بيان  کشور 
فني  اصول  رعايت  پرداخت  آن  به  بايد  که 
در اجراي طرح هاي عمران روستايي است ، 
پولي که بنياد مسکن مي گذارد و سرمايه اي 
که تامين مي شود و اعتباري که اختصاص 
شود  مي  تامين  مشکل  هزاران  با  يابد  مي 
و  اختصاص  در  بايد   ، است  کشور  بودجه  و 
هزينه  داشت،  فراوان  دقت  آن  کرد  هزينه 
زير  هنوز  که  روستايي  در  اعتبار  اين  کرد 
منزله  به  است  آسفالت شده  و  ندارد  سازي 
که  آسفالتي  طرح   ، است  منابع  دادن  هدر 
هنوز يکسال از عمر آن نگذشته وقتي بلند 
شود و خراب شود در مردم بدبيني ايجاد مي 
اساسي  اصل  يک  فني  اصول  رعايت   ، کند 

است.
نيک زاد در ادامه سفر دو روزه به استان 
فارس از روستاهاي شهرستان هاي جهرم ، 
داراب   ، زرين دشت   ، کارزين  و  قير   ، خفر 
مناطق  اين  مشکلات  و  بازديد  سروستان  و 
را بررسي کرد.شهرستان سروستان در فاصله 

75 کيلومتري شرق شيراز قرار دارد.

اخبار اخبار

کشورهاي  با  تجارت  توسعه  براي  گفت:  تابان  تيزهوش  هادي 
صنعتي  حوزه  در  توليدي  محصولات  صادرات  بر  تمرکز  همسايه، 

راهگشا خواهد بود.
توسعه  بر  بارها  جمهوري  رييس  تاکنون  سيزدهم  دولت  آغاز 
تجارت با همسايگان تاکيدکرده و خواستار ايجاد ديپلماسي اقتصادي 
مناسب براي افزايش مبادلات با 15 کشور هم مرز با ايران شده است.

کشورهاي  و  همسايگان  با  تجارت  »توسعه  است:  افزوده  وي 
کار  و  ساز  و  بوده  سيزدهم  دولت  خارجي  سياست  اولويت  منطقه 
مناسب، پيگيري و اجراي اين سياست در وزارت امور خارجه طراحي 

و عملياتي شده است.«
به  تجارت  معدن  وزير صنعت،  امين«  فاطمي  »رضا  همچنين 
عنوان دستگاه متولي نيز با برآورد توسعه صادراتي 35 ميليارد دلاري 
و افزايش تجارت 70 ميليارد دلاري طي چهار سال آينده، گسترش 
صادرات و واردات با همسايگان را از اولويت هاي دولت و از نيازهاي 

کشور اعلام کرد.
کشور   15 با  ايران  جاري  سال  نخست  نيمه  تجاري  آمارهاي 
همسايه حکايت از رشد 37 درصدي در وزن و 52 درصدي دارد و 
به بيش از 47 ميليون تن کالا به ارزش 22 ميليارد و 588 ميليون 

دلار رسيده است.
بر اساس اين آمار، عراق با سه ميليارد و 840 ميليون، ترکيه 
ميليون،  و 243  ميليارد   2 با  امارات  ميليون،  و 308  ميليارد   2 با 
افغانستان با 999 ميليون و پاکستان با 544 ميليون دلار، پنج مقصد 
با  ميليون، روسيه  با 277  و عمان  ايراني  نخست صادرات کالاهاي 
270 ميليون، جمهوري آذربايجان با 212 ميليون، ارمنستان با 156 
ميليون، ترکمنستان با 145 ميليون، قزاقستان با 80 ميليون، قطر 
و  دلار  ميليون  سه  با  بحرين  ميليون،   65 با  کويت  ميليون،   75 با 

عربستان با 39 هزار دلار در رتبه هاي بعدي قرار دارند.
همچنين در زمينه واردات کالا امارات با هفت ميليارد و 305 
ميليون، ترکيه با 2 ميليارد و 435 ميليون، روسيه با 639 ميليون، 
طرف  کشور  پنج  ميليون   270 با  عمان  و  ميليون   499 با  عراق 
تامين کالاها و پاکستان، قزاقستان، جمهوري  ايران براي  با  معامله 
آذربايجان، ترکمنستان، ارمنستان، کويت، افغانستان، قطر و بحرين 

در رتبه هاي بعدي قرار دارند.
در همين راستا، رييس اتاق بازرگاني مشترک ايران و روسيه روز 
دوشنبه اظهار داشت: توسعه تجارت با کشورهاي همسايه استراتژي 
بسيار مناسبي است که دستاوردهاي اقتصادي و امنيتي مطلوبي را 
در  اقداماتي  بايد  آن  به  براي دستيابي  اما  داشت،  دنبال خواهد  به 

دستور کار قرار بگيرد.
»هادي تيزهوش تابان« تاکيد کرد: اتخاذ سياست هاي مناسب 
مناسب سياسي در  بستر  فراهم کردن  و  اقتصادي  ديپلماسي  براي 
جهت افزايش همگرايي منطقه اي براي تسهيل و توسعه تجارت با 

کشورهاي منطقه در اولويت قرار دارد.

وي با تاکيد بر اينکه ايجاد ثبات اقتصادي به توسعه تجارت با 
همسايگان کمک کند، خاطرنشان کرد: اين شاخصه، قدرت رقابت را 
به تجار و بازرگانان ايراني بازمي گرداند و در نهايت بازارهاي هدف 

صادراتي را در اختيار ايران قرار خواهد داد.
رييس اتاق بازرگاني مشترک ايران و روسيه با بيان اينکه از 
با کشورهاي  ديگر راهکارهاي مهم و اساسي براي توسعه تجارت 
تصريح  است،  مقررات  و  قوانين  حوزه  در  ثبات  ايجاد  همسايه 
ها،  نامه  آيين  تصويب  و  قوانين  حوزه  در  نداشتن  ثبات  کرد: 
بالا  قوانين  خلاف  و  مقطعي  هاي  بخشنامه  و  ها  دستورالعمل 
قدرت  خارجي،  تجارت  با  مرتبط  هاي  حوزه  در  خصوصاً  دستي، 
واقعي سلب  تجار  و  بازرگانان  از  را  گيري  تصميم  و  ريزي  برنامه 
تجارت  براي  را  مثبتي  نتايج  موضوع  اين  نهايت  در  و  کند  مي 

خارجي به همراه نخواهد داشت.
وي با بيان اينکه توليدات صنعتي و دانش بنيان ها براي توسعه 
تصميم  و  اراده  داشت:  اظهار  بگيرد،  قرار  توجه  مورد  بايد  صادرات 
دولت براي توسعه صادرات غير نفتي و ايجاد جهش در اين حوزه 

بايد به صادرات محصولات توليدي در حوزه صنعتي متمرکز شود.
است  اي  گونه  به  کنوني  شرايط  اينکه  بيان  با  تابان  تيزهوش 
که تمرکز بر صادرات محصولات کشاورزي نمي تواند تحول چشم 
گيري در فضاي تجاري ما با روسيه ايجاد کند، اظهار داشت: نيازمند 
اتخاذ سياست هايي براي تسهيل صادرات توليدات صنعتي و دانش 
بنيان ها هستيم.وي تاکيد کرد: توليد مايحتاج صنعتي کشوري مانند 
روسيه بر پايه توانمندي هاي داخلي و بر اساس استانداردها و سلايق 
حاکم بر بازار اين کشور و بهره مندي از پتانسيل مناطق آزاد تجاري 
در  تواند  مي  که  است  راهکارهايي  مشترک،  گذاري  سرمايه  براي 

راستاي توسعه صادرات غير نفتي موثر واقع شود.

توليد  به  برنامه رشد 50 درصدي نسبت ماليات  از  اقتصاد  وزير 
ناخالص داخلي سخن مي گويد و براي تحقق آن تعهد مي دهد.

احسان خاندوزي گفته بود: »بنده تعهد داده ام در مدت اين 4 سال 
تلاش کنيم نسبت ماليات به توليد ناخالص داخلي را 50 درصد افزايش 
دهيم، اما با قيد اينکه« ماليات ستاني هوشمند و عادلانه« باشد، چرا که 

در هر دو زمينه به شدت آسيب ديده ايم.«
در حال حاضر و در بهترين شرايط نسبت ماليات به توليد ناخالص 
داخلي 7,6 درصد برآورد مي شود. در صورتي که نگاهي خوشبينانه هم 
به اعداد داشته باشيم و اين نسبت را 8 درصد در نظر بگيريم نيز بايد 

براي تحقق هدف اعلامي، نسبت مزبور را به 12 درصد برسانيم.
سياوش غيبي پور کارشناس مالياتي در گفت و گو با اقتصاد آنلاين 
گفت: اين نسبت هايي که وزير با تکيه بر ماليات ستاني هوشمند اعلام 
مي کنند اگرچه يک ريل گذاري مثبت تلقي مي شود ولي با اين ساز و 
کارهايي که در کشور وجود دارد و با در نظر گرفتن تحريم ها و رکودي 
که در بخش مسکن وجود دارد؛ دستيابي به آن بسيار بعيد به نظر مي 

رسد.
او تاکيد کرد: بسياري از فعاليت هاي کشور ما در حال حاضر سنتي 

است و بسياري از عمليات مالياتي در کشور سنتي انجام مي شود.
غيبي پور ادامه داد: علت عدم توفيق در حوزه مدرن سازي مالياتي 
اين است که طرح جامع مالياتي که سيستمي شدن طرح هاي مالياتي را 
پيش بيني کرده بود هنوز به شکل درستي اجرا نشده است. همين امروز 
که با هم صحبت مي کنيم، شما قبض مالياتي را که پرداخت مي کنيد 
در سيستم بدهي ها همچنان مي ماند و حذف نمي شود. در واقع طرح 
جامع مالياتي طرح ناقصي بوده که براي اين نقص در اجرا طرح تحقيق 

و تفحص آن نيز مطرح شده است.
او با بيان اينکه اين اعداد هدف گذاري خوبي است اما رسيدن به 
آن سخت و شايد محال باشد يادآور شد: اين هوشمند سازي به منزله 
آن است که تمام اطلاعات اشخاص از حيث درآمد اشخاص حقيقي و 
حقوقي بايد در سامانه مشخص باشد و مامور مالياتي بتواند چک ليست و 
بيلان بگيرد. هزينه ها را کسر کرده و نسبت سود فرد با نرخ هاي تعيين 
شده را محاسبه کند. دوم اينکه هر فعاليتي در کشور انجام مي شود در 
اين سامانه نشان داده شود. امروز بسياري از فعاليت هاي ما زيرزميني 
و گسترده است. خريد و فروش هاي نفت و ارتباطات پولي غيربانکي به 

صورت پنهان انجام مي شود و در سامانه ها درج نمي شود.
با وجود نقدهايي که به طرح جامع مالياتي وارد است اما در دولت 
قبل دو پروژه در دستور کار سازمان امور مالياتي قرار گرفت که بر اساس 
آن شناسايي موديان جديد و جلوگيري از فرار مالياتي بيش از گذشته 

انجام خواهد شد.
هادي خاني معاون فناوري هاي مالياتي سازمان امور مالياتي در 
از يک  اقتصاد آنلاين توضيح داد: سازمان امور مالياتي  با  گفت و گو 
سال گذشته پروژه مهمي را در دستور کار قرار داده است. در اين پروژه 
با استفاده از ظرفيت هاي شرکت هاي دانش بنيان و معاونت علمي و 
فناوري رياست جمهوري مقرر شده سامانه اي طراحي شود که در آن 
پروفايل اقتصادي تمامي فعالان اقتصادي کشور را داشته باشيم. يعني 
اطلاعات اقتصادي هر کسي در کشور در حال فعاليت است؛ مبتني بر 
داده هاي دستگاه هاي اجرايي اعم از بانکي، پولي، بورس، ثبت اسناد و 
املاک کشور، شهرداري ها و ... در اين سامانه جمع آوري خواهد شد. اين 
سامانه قرار است يک بانک اطلاعاتي شفاف باشد تا با اتکا بر آن بتوانيم 
در حوزه مالياتي به صورت هدفمند عمل کرده و از بي عدالتي مالياتي 

جلوگيري کنيم.
او با بيان اينکه اين پروژه سال گذشته آغاز شده، اميدواريم در 
دولت جديد روند اجراي آن تسريع شود اظهار کرد: به موازات آن پروژه 
دومي نيز در دستور کار است به عنوان پروفايل مالياتي هر يک از سران 
اقتصادي. يعني هر يک از فعالان اقتصادي دو پرونده الکترونيک شفاف 
در سامانه مالياتي خواهد داشت. يک پرونده در خصوص فعاليت هاي 
اقتصادي که فرد انجام مي دهد و ميزان دارايي هايي که از محل فعاليت 
اقتصادي به دست آورده است. اگر دارايي را  نيز نتوانستيم به فرد نسبت 
دهيم با همکاري خود فرد اسناد را تکميل خواهيم کرد. اگر همکاري 

صورت نگيرد مي تواند فعاليت او پولشويي تلقي شود.
معاون فناوري هاي مالياتي سازمان امور مالياتي متذکر شد: پرونده 
دوم نيز در خصوص وضعيت مالياتي فرد در سال هاي گذشته است. 
اينکه در گذشته پرونده مالياتي براي فرد تشکيل شده يا خير. و اينکه 
ميزان پرداختي هاي فرد چه ميزان بوده است. در نهايت اين دو پروفايل 
اقتصادي را با يکديگر مقايسه خواهيم کرد و در نهايت گپ و شکافي که 

ممکن است مصداق فرار مالياتي باشد قابل شناسايي خواهد بود. 
او افزود: ما با اين دو اقدام موديان جديدي که فعال اقتصادي بودند 

اما به هر دليلي تا کنون در نظام مالياتي کشور ثبت نام نکردند و پرونده 
مالياتي براي آنها تشکيل نشده شناسايي مي کنيم. لذا به اين طريق آنها 
را به تور مالياتي وارد مي کنيم و به موازات آن نيز افرادي که پرونده 
مالياتي دارند و ماليات پرداخت مي کنند را بايد مشخص کنيم که چه 
ميزان ماليات پرداخت مي کنند و آيا پرداختي هاي آنها عادلانه و صحيح 

بوده يا خير.
خاني اذعان کرد: در حال حاضر به نسخ اوليه اين طرح رسيده ايم 
و در حال تکميل آن هستيم. استفاده از ظرفيت دانش بنيان ها را تسريع 
کرده ايم و پيش بيني مي کنيم به زودي شاهد بانک هاي اطلاعاتي 
خوبي براي شناسايي فرارهاي مالياتي و کتمان ها باشيم تا به سمتي 

حرکت کنيم که عدالت مالياتي رعايت شود.
معاون فناوري هاي مالياتي سازمان امور مالياتي تاکيد کرد: ما در 
حال حاضر به صورت سيستماتيک که ورود مي کنيم به طور متوسط در 
سال بين 10 هزار تا 25 هزار مودي جديد را اضافه مي کنيم که البته 
اين سيستم، روش مورد پسند ما نيست. اگر اين دو سامانه کامل بشود 
کشف فرار مالياتي را از يک رويکرد دستي، سنتي و چشمي به سمت 
يک رويکرد داده مبنا، هوشمند و به روز مي برد. يعني نظام کشف تقلب، 
فرار مالياتي و پولشويي را از يک تفکر مميز محور و مچ گيري دستي به 

سمت رويکرد سيستم محور تبديل خواهيم کرد.
او خاطرنشان کرد: سازمان مالياتي کشور بايد به اين نقطه برسد که 
ظرفيت مالياتي موجود در کشور را با سيستم هاي مالياتي خود دقيق 
يا نزديک به دقيق محاسبه کند و استعداد فرار مالياتي در کشور را به 
تفکيک مناطق يا منابع مختلف مالياتي با سيستم محاسبه کند تا بر 

اساس آن بتواند به اعداد دقيق برسد.
به گفته خاني برنامه ريزي که در وزارت اقتصاد انجام شده رشد 
ماليات به توليد ناخالص داخلي است که ما بايد به اين سمت حرکت 
کنيم. با توجه به اينکه ديتابيس ما هنوز کامل نيست امروز نمي توانيم 
عدد دقيق از ظرفيت ماليات ستاني کشور داشته باشيم. اين ديتابيس 
ها بايد کامل شود و فعاليت هاي اقتصادي کامل شود تا اقتصاد پنهان و 

خيلي از گريزگاه هاي مالياتي شناسايي شود.
هرچند به عقيده خاني دولت با اتکا به اين دو سامانه مي تواند برنامه 
هاي افزايش نسبت مالياتي را پيش ببرد اما هنوز از سوي احسان خاندوزي 

وزير اقتصاد نحوه دستيابي به اين هدف اعلام نشده است.

دبيرکل انجمن صنايع لوازم خانگي ايران با تشريح جزييات سند 
راهبردي صنعت لوازم خانگي، گفت: پنج شرکت از 12 شرکتي که خواستار 
ممنوعيت واردات لوازم خانگي بودند افزايش قيمت دادند ، افزايش قيمتي که 

اخيراً رخ داد برخلاف توافق توليدکنندگان با وزارت صنعت بود.
موضوع ممنوعيت واردات لوازم خانگي کٌره اي ماه گذشته با دستور 
رييس جمهور به وزراي صنعت و اقتصاد ابلاغ شد، اين اتفاق در پي نامه نگاري 
برخي توليدکنندگان لوازم خانگي با مقام معظم رهبري و رييس جمهور 
صورت گرفت که خواستار ممنوعيت واردات لوازم خانگي به کشور شده بودند.
کارشناسان معتقد هستند در کنار اين ممنوعيت واردات، بايد استراتژي 
مشخصي براي صنعت لوازم خانگي اجرايي شود و نقشه راه صنعتگران در 
کشور روشن باشد، در اين راستا سند راهبردي صنعت لوازم خانگي توسط 
فعالان صنعت لوازم خانگي تدوين شده و مراحل نهايي را براي اجرايي شدن 
طي مي کند، اين سند هم اکنون در وزارت صنعت در حال بررسي است 
و طبق دستور وزير صنعت قرار است هر بخش از آن در قالب يک پروژه 

اجرايي شود.
در اين مورد با عباس هاشمي، دبيرکل انجمن صنايع لوازم خانگي ايران 

گفت و گو کرديم که در ادامه مي خوانيد:
اخيراً سندي راهبردي براي صنعت لوازم خانگي کشور تدوين 
شده که قرار است چشم انداز و برنامه مشخصي را پيش روي اين 
صنعت قرار دهد، اين سند در چه بخش هايي تدوين شده و چه 

مواردي را در بر مي گيرد؟
هاشمي: انجمن صنايع لوازم خانگي ايران به عنوان بزرگترين تشکل 
صنعت لوازم خانگي کشور با سابقه 40 ساله و عضويت در اتاق بازرگاني ايران، 
حدود 250 واحد صنعتي را در عضويت خود دارد. در اين انجمن از يک 
سال و نيم پيش کار تدوين سند راهبردي صنعت لوازم خانگي با همکاري 
مؤسسه مطالعات و پژوهش هاي بازرگاني آغاز شد که اين سند با هماهنگي 
مراکز دانشگاهي از صفر تا 100 صنعت لوازم خانگي کشور را در برمي گيرد 
و همه حلقه هاي زنجيره ارزش، زنجيره تأمين صنعت لوازم خانگي، نحوه 
قيمت گذاري، فناور و دانش بنيان بودن شرکت هاي لوازم خانگي در آن ديده 
شده است. به طوري که وضعيت صنعت لوازم خانگي در ايران و دنيا مورد 

بررسي قرار گرفته است.
همچنين در اين سند نحوه همکاري شرکت هاي ايراني با يکديگر و 

يا با شرکت هاي خارجي مورد ارزيابي قرار گرفته و مشخص شده که اين 
همکاري ها به چه شکل بايد باشد تا صنعتي با بنيان قوي و پايدار داشته 
باشيم. در نهايت، سند راهبردي صنعت لوازم خانگي به تازگي به بيت ، رياست 

جمهوري ، وزير صنعت و کميسيون صنايع مجلس ارائه شد.
اين سند در 110 صفحه تدوين شده که البته يک گزارش مديريتي 20 
صفحه اي از آن به نهادهاي مورد نظر ارائه شده و در جلسه با وزير صنعت نيز 
اعلام آمادگي کرديم که نقطه نظرات وزارت صنعت براي ترميم اين سند، در 
آن گنجانده شود. وزير صنعت نيز اين سند را مطالعه کرده و پسنديده بود 
و مؤسسه مطالعات و پژوهش هاي بازرگاني وزارت صنعت به عنوان مسئول 

عملياتي کردن اين سند انتخاب شد.
بايد توجه داشت که معمولاً سندهايي که تنظيم مي شوند چون عموماً 
توسط برخي مديران يا تشکل هاي صنفي تدوين مي شود در کتابخانه ها خاک 
مي خورند اما سند راهبردي صنعت لوازم خانگي توسط بخش خصوصي و با 
ماهيت عملياتي شدن، تدوين شده است. وزير صنعت نيز اعلام کرد که با 
توجه به مفصل و جامع بودن اين سند بايد از محتواي آن 10 يا 11 پروژه 
تعريف شود و براي هر پروژه يک مدير مشخص شود تا هر چند روز يکبار 
ميزان پيشرفت پروژه ها را اعلام کنند. در نهايت ما با مرکز مطالعات پژوهش ها 

و بازرگاني وزارت صنعت 11 پروژه را  تعيين کرديم.
اين پروژه ها در چه بخش هايي تعريف شده  است؟

هاشمي: سرفصل ها مختلف است، مثلاً يکي از آنها بحث قيمت است 
به طوري که عوامل تأثيرگذار در قيمت کالا در ايران مورد بررسي قرار گرفته 
و اينکه نحوه قيمت گذاري در کشور بايد به چه صورت باشد، در حال حاضر 
روشي که در سازمان حمايت براي قيمت گذاري مدنظر قرار داده، قيمت تمام 
شده توليد است که روشي منسوخ در دنيا به حساب مي آيد. اين روش بايد 

در ايران نيز تغيير کند چرا که روشي داراي التهاب و دچار روزمرگي است. 
پيشنهاد شما براي تغيير اين شيوه قيمت گذاري چيست؟

هاشمي: پيشنهاد اول اين است که در قيمت گذاري از يکسري 
فاکتورهاي اقتصاد آزاد تبعيت شود، البته شرايط ايران طوري است که 
نمي توان به سرعت اين روش را عملياتي کرد اما پيشنهاد ما اين بود که 
قيمت ها به صورت شناور تعيين شود، فاکتورهايي را در اين زمينه ارائه 
کرديم تا واحدها بر اساس فضاي رقابتي که در داخل ايجاد مي شود و 
بر مبناي مؤلفه هاي توليد به صورت شناور قيمت هاي خود را تعيين 

کنند. يعني قيمت گذاري بيشتر به سمت رقابت برود و يا اينکه سبد 
کالا قيمت گذاري شود.

 يعني آزادسازي قيمت ها اتفاق بيفتد؟
هاشمي: به نوعي آزادسازي است، نه کامل. هر چند برخي مخالف بودند 
ولي گفتيم به جاي قيمت گذاري تک تک محصولات، سبد کالا ديده شود. 
زيرا وقتي روي يک کالا قيمت گذاري انجام مي شود رقابت و خلاقيت از 
توليدکننده گرفته مي شود و توليدکننده انگيزه خود را براي ارتقاي کيفيت يا 

تنوع بخشي به توليدات از دست مي دهد و سرکوب قيمت ها اتفاق مي افتد.
در بحث صادرات نيز مسائلي مدنظر قرار گرفته به طوري که دانش و 
فناوري توليدات ارتقا يابد. در اين راستا با معاونت علمي و فناوري رياست 
جمهوري مباحثي را پيگيري کرده ايم و کانون هماهنگي دانش، صنعت و بازار 
لوازم خانگي تشکيل شده است. وظيفه اين کانون، احصاي چالش هاي صنعت 
لوازم خانگي در زمينه فناوري است. يعني به مباحثي مانند تعيين مواد اوليه و 
غيره کاري نداريم و اين کانون فقط بر روي مسائل دانش فني صنعت تمرکز 
دارد.روش هاي مختلفي را با دانشگاه صنعتي شريف، شرکت هاي دانش بنيان 
و مراکز نوآوري بررسي کرده ايم و هيأت مديره کانون نيز مشخص شده اند 
تا از طريق ترسيم درخت فناوري براي کالاهاي مختلف و مقايسه آن با دنيا 
بتوانيم به پيشرفت توليدات کمک کنيم. به عنوان مثال نقشه انفجاري ماشين 
لباسشويي يا عملکرد پمپ تخليه در اين وسيله در دنيا به چه شکل است و 
ما بايد چطور عمل کنيم. البته اين کانون طبق مصوبه شوراي عالي انقلاب 
فرهنگي تشکيل شده و معاونت علمي و فناوري رياست جمهوري مسئول اين 

کار شده است که با پروژه ما براي تأسيس اين قانون موافقت شد.
براي  زماني  مدت  خانگي  لوازم  صنعت  راهبردي  سند  در 

ممنوعيت واردات لوازم خانگي نيز مطرح شده است؟
هاشمي: خير، ما ورودي به اين مسئله نداشته ايم زيرا اين سند خيلي 
علمي تر است و فرض را بر اين گذاشته ايم که همين حالا مرزهاي کشور باز و 
واردات برقرار شود. حتي نحوه همکاري با شرکت هاي خارجي و نحوه تشکيل 
شبکه هاي لازم براي اين کار، همکاري با شرکت هايي که در دنيا دانش فني 
ارائه مي کنند نيز در اين سند ديده شده است تا همکاري را با شرکت هاي 
بزرگي که به توليدکنندگان بزرگ لوازم خانگي، خدمات دانش و فناوري ارائه 
مي کنند، شروع کنيم. سعي کرديم در اين استراتژي به صورت علمي رفتار 

کنيم و دچار روزمرگي نشويم.

رييس اتاق بازرگاني مشترک ايران و روسيه مطرح کرد؛

افزايش صادرات صنعتي؛ راهکار توسعه تجارت با کشورهاي همسايه

ايجاد پروفايل مالياتي براي همه سران اقتصادي

پشت پرده گراني لوازم خانگي پس از ممنوعيت واردات

عضو کميسيون برنامه 
و بودجه مجلس؛

براي 
پيشرفت 
کشور 
معطل 
 حضور 
 FATF در
نمي مانيم

برخورد  بودجه مجلس گفت:  و  برنامه  عضو کميسيون 
سياسي FATF با ايران مشهود است و نبايد سرنوشت توسعه 

کشور را به تحريم ها و حضور در آن پيوند بزنيم.
 FATF جعفر قادري« روز دوشنبه، در باره بيانيه اخير«
را  محدوديت هاي  مي تواند  نهاد  اين  گفت:  ايران،  مورد  در 
در بحث مبادلات اقتصادي براي کشور ايجاد کند، اما نبايد 
 FATF به تحريم ها و حضور در را  سرنوشت توسعه کشور 

پيوند بزنيم.
عضو کميسيون برنامه و بودجه مجلس شوراي اسلامي 
افزود: بسياري از مشکلات اقتصادي کشور به موضوعات داخلي 
ايجاد  کشور  براي  برخي  که  مي گردد  بر  محدوديت هايي  و 
کردند، اما مي توان با توجه به ظرفيت ها با اين موانع مقابله کرد.
قادري تکيه بر توان داخلي را عامل رفع موانع بين المللي 
و  توانمندي  بر  تکيه  گفت:  و  دانست  اقتصادي  مبادلات  در 

ظرفيت هاي داخلي کشور کمک مي کند که بهانه گيري هاي 
نهادهاي بين المللي  درباره ايران کم رنگ شود.

وي بيانيه گروه ويژه اقدام مالي )FATF( درباره ايران را 
سياسي خواند و گفت: ايران با تمام توان از حقوق خود دفاع 
مي کند و براي پيشرفت کشور معطل حضور در FATF و يا 

سازمان هاي بين المللي نمي ماند.
کرد:  تصريح  مجلس  بودجه  و  برنامه  کميسيون  عضو 
بين  با مساله FATF در محافل و مجامع  برخورد سياسي 
المللي باعث شده تا اين نهاد در قالب مساله اقتصادي به اهرم 
و ابزاري براي سياست بازان و سياستمداران بين المللي تبديل 
شود و آنها از اين ابزار براي پيشبرد اهداف خود استفاده کنند.

سعي  المللي  بين  نهادهاي  برخي  کرد:  اظهار  قادري 
ايجاد محدوديت  ايران  مي کنند در شکل هاي مختلفي براي 
کنند و در قالب FATF مي خواهند با تحت فشار قرار دادن 

ايران، به اهداف سياسي خود نزديک شوند.
نماينده مردم شيراز بيان کرد: ايران هم مي تواند با استفاده 
از ابزارهاي اقتصادي مقابله به مثل کرده و نگذارد سياستمداران 

مخالف مردم ايران به اهداف خود برسند.
وي افزود: بخشي از محدوديت هاي FATF منطقي است 
که ايران با پذيرش آنها مخالفتي ندارد، اما در مقابل ايران حاضر 
به پذيرفتن برخي از مواد اين معاهده که موضوعات سياسي را 

دنبال مي کند نيست.
گروه ويژه اقدام مالي)FATF( روز پنجشنبه 29 مهر 
ليست  در  همچنان  ايران  نام  که  کرد  اعلام  اي  بيانيه  در 
سياه اين کار گروه باقي مانده است. گروه ويژه اقدام مالي 
فرآيند  ويروس کرونا  فوريه 2020 در سايه همه گيري  از  
بررسي وضعيت کشورهاي را که در ليست سياه قرار داشتند 

متوقف کرده بود.


